
NR. 44 (769) † ANUL XV 

 

4 NOIEMBRIE 2018 

APARE   GRATUIT   DUMINICA 

Botoșani, Parcul Tineretului 2A 

†  parohiaizvorultamaduiriibotosani@yahoo.com  †  izvorultamaduiriibotosani.iasi.mmb.ro  †  facebook.com/Biserica Izvorul Tămăduirii  †  
 

 ADEVĂRAȚII BOGAȚI ȘI SĂRACI 

Duminica a 22-a, Bogatul nemilostiv și săracul Lazăr 
 
 

  Pilda rostită de Mântuitorul Hristos ne pune înainte imaginea 
unui bogat din vechime. Bunătățile curgeau peste el precum 
apa izvorăște dintr-un izvor și se veselea „în toate zilele în chip 
strălucit”. Însă acesta îi disprețuia pe oamenii săraci și bolnavi 
și nu se lăsa înduioșat de suferința lor. Înaintea porții casei 
acestui bogat zăcea Lazăr, „poftind să se sature din cele ce 
cădeau de la masa bogatului”. Lazăr era „plin de bube” și doar 
câinii îi alinau durerea lui. O priveliște atât de tristă ar fi 
înmuiat chiar și o inimă de piatră. Și totuși, bogatul a rămas 
crud și neomenos și îl trecea cu vederea pe Lazăr în fiecare zi, 
fără milă, nepăsător. Lazăr nu s-a revoltat, nici nu și-a pus 
întrebări privind purtarea de grijă a lui Dumnezeu față de el, în 

timp ce vedea că bogatul își cheltuia averea cu prietenii din 
jurul lui. De aceea, săracul „a fost dus de îngeri în sânul lui 
Avraam”. Lazăr nu era numai sărac, ci și bolnav, iar sărăcia, 
unită cu boala grea, îi accentua suferința. Era un cadavru viu, 
atât de slăbit de boală, că nici câinii nu îi mai putea alunga, ci, 
„venind, lingeau bubele lui”. Lazăr suferea încă şi mai mult din 
cauza singurătății. Nimeni nu-l ajuta, deși, cu siguranță, nu 
puțini se perindau către casa bogatului. Cu toții știm că nu ne 
doare atât de tare suferința, atunci când nu se află nimeni ca 
să ne ajute, cât ne doare atunci când sunt mulţi oameni lângă 
noi, dar nu vor să ne întindă o mână de ajutor. Un motiv în 
plus de suferință era faptul că nimeni nu-l mângâia, nici cu 
cuvântul, nici cu fapta. Lazăr îi vedea pe ceilalți fericiți, dar nu 
era invidios pe ei, ci înțelegea mai bine nenorocirea sa. Când 
omul aflat în necazuri este înconjurat de semeni care 
împreună-pătimesc, simte o mângâiere. Dar Lazăr era singur 
în suferința sa. Oamenii obișnuiesc să-i judece pe semenii lor 
săraci și bolnavi, socotindu-i păcătoși și părăsiți de Dumnezeu 
și cred că astfel aceia își primesc pedeapsa. La fel îl judecau 
și pe săracul Lazăr. După un timp, cei doi au murit. Dar Hristos 
ne prezintă diferit în pildă cum s-a petrecut cu fiecare. Moartea 
bogatului a fost cu înmormântare, pe când moartea săracului a 
însemnat plecare și mutare la o viață mai bună, de la osteneli 
la cununi. De fapt, sufletul nelucrător al bogatului fusese →→ 

 

  înmormântat de mult timp în trupul său cel legat de patimi ca 
și cu un lanț. Dintr-odată, luxul în care trăise a dispărut și 
slugile nu îl mai puteau ajuta cu nimic. Viața prezentă 
trecătoare, în comparație cu cea viitoare nesfârșită, este ca o 
picătură de apă față de oceanul nemărginit. Şi pe cât de mare 
este deosebirea dintre vis și realitate, pe atât de mare este 
deosebirea dintre starea prezentă și cea viitoare. Dacă 
cercetăm conștiința oamenilor și pătrundem adânc în sufletul 
lor, vom vedea cum mulți bogați sunt de fapt săraci în virtute. 
La sfârşit, se va vedea cine este cu adevărat bogat şi cine 
este sărac. Lazăr s-a dovedit a fi mai bogat decât toți, iar 
bogatul, mai sărac decât toți. Pilda aceasta a fost spusă spre 
înțelepțirea tuturor. În fața noastră sunt cele două imagini: a 
bogăției zgârcite și a sărăciei răbdătoare. Atunci când vedem 
pe cineva suferind, sărac și bolnav, să nu-l socotim nefericit, 
iar când vedem pe un bogat că trăiește în belșug, să nu-l 
fericim. Să nu fim tulburați de cele ce ni se întâmplă în viață, 
nici să ne lăsăm înecați de valurile ei. Să nu-i judecăm pe 
semeni după cele exterioare, nici după înfățișare, nici după 
îmbrăcăminte, ci după cele ce poartă înlăuntrul lor, 
cercetându-le mai înainte viața şi conștiința. Căci importante 
nu sunt frunzele, ci roadele unui pom. Cu adevărat fericiți sunt 
nu cei bogați, ci cei virtuoși. De plâns nu sunt cei săraci, ci cei 
păcătoși. Când vedem pe cineva care trăiește în păcate, fără 
să sufere, să-l plângem, căci va îndura în viața de apoi toate 
suferințele. Când vedem pe cineva virtuos care suferă 
nesfârșite încercări, să nu-l plângem, fiindcă el și-a ispășit aici 
toate păcatele și pentru răbdarea și nădejdea lui, i se va 
pregăti răsplată în viața de apoi. Nu-i de lepădat și de 
disprețuit un om care are pe trupul lui răni, ci unul care are pe 
sufletul lui mii și mii de plăgi și nu se îngrijește de ele, fiind 
sărac de orice faptă de virtute. Greșim spunând că Dumnezeu, 
dacă iubește pe cineva, nu îl lasă sărac și bolnav, ci poate 
tocmai acesta este semnul dragostei Lui. Bogatul din această 
pildă nu l-a nedreptățit personal pe Lazăr, nici nu a luat ceva 
din cele ale lui. Dar lipsa milosteniei și a omeniei l-a osândit. 
Căci nu numai răpirea averilor altora, ci și neîmpărțirea 
averilor proprii către cei nevoiași este tot lăcomie și păcat. 
Această pildă îi învață pe cei bogați să nu se mândrească cu 
bunurile lor, nici să nu se laude că nu sunt pedepsiți, deși sunt 
adeseori păcătoși, căci pedeapsa cumplită de apoi îi așteaptă 
neîndoielnic. Iar pe cei săraci îi mângâie, ca să nu fie tulburați 
în sufletul lor de fericirea celorlalți, nici să nu creadă că 
Dumnezeu a încetat să le poarte de grijă. Căci cu toții vor 
primi cele cuvenite: unii osânda și pedeapsa răutăților lor, iar 
alții cununile răbdării și ale suferinței lor. Dar și noi avem de 
învățat de la Lazăr, acest dascăl de obște, ca atunci când 
mulţime de necazuri şi de nevoi se abat asupra noastră, 
uitându-ne la grozăvia suferinței săracului, să dobândim ceva 
din echilibrul și din răbdarea lui, ca astfel să primim mângâiere 
și ușurare de la Purtătorul de grijă al sufletelor noastre.  Amin. 
 
 

†Ajutaţi la construcţia Complexului Parohial: casă praznicală, cameră mortuară, casă socială, sală de mese, casă parohială. 
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ÎNTREBĂRI ŞI RĂSPUNSURI 
DESPRE CREDINŢA ORTODOXĂ 

Întrebare: Când începe mântuirea omului?  
Răspuns: Mântuirea începe atunci când voinţa lui Dumnezeu 
se întâlneşte cu acordul omului. Dacă voia noastră este 
împotriva voii lui Dumnezeu, atunci avem de dus o cruce grea. 
Ce înseamnă să trăieşti după voia lui Dumnezeu? Trebuie 
să reţinem că fără voia lui Dumnezeu niciun fir de păr nu cade 
de pe capul omului. Drept aceea, primiţi toate ca din mâna lui 
Dumnezeu. Să presupunem că cineva ne-a jignit; noi nu 
trebuie să ne supărăm, ci să spunem: Domnul mi-a dat asta 

pentru răbdare, căci El a spus: „prin răbdarea voastră veţi 

dobândi sufletele voastre” (Luca 21, 19). Cel ce va răbda 
până la sfârşit, acela va fi mântuit. Iar dacă nu vom răbda, ci 
vom lovi în aproapele nostru, răzbunându-ne, vom pătimi şi ne 
vom chinui după aceea; vom deveni răi şi nu ne vom mai 
putea controla. Mulţi oameni se aduc pe ei înşişi într-o situaţie 
disperata din cauza vieţii nedrepte pe care o au şi, astfel, 
ajung în spitale sau chiar se sinucid. Trebuie să luăm aminte 
că suntem chemaţi în aceasta lume pentru a ne pregăti 
veşnicia, pentru a intra în viața veşnică de fericire. Dar pentru 
curăţirea sufletului trebuie să lucrăm mult, să smulgem din 
rădăcină toate patimile şi păcatele. Şi atât de multe sunt 
aceste patimi, încât nu pot fi numărate. Cum să luptăm cu 

ele? Mai înainte de toate trebuie să vedeţi care este patima ce 
vă roade cel mai mult şi „declaraţi-i război”. Atunci când veţi 

fi biruit această patima, celelalte le veţi îndepărta mai uşor. 
Întrebare: De ce unii primesc mai multe daruri decât alţii? 
Răspuns: Domnul ştie cui şi cât să-i dea. Unuia îi dă 10 
talanţi, altuia 5, iar altuia unul singur. Fiecăruia după puteri. 
Dar va cere de la fiecare în aceeaşi măsură. Cel care a primit 
10 talanţi va fi tras la răspundere pentru ei, să nu-i îngroape. 
Întrebare: De ce unii oameni au multe patimi, iar alţii puţine? 
Răspuns: Cei care lucrează cele duhovniceşti au mai puţine 
patimi, iar cei care slujesc diavolului sunt pătimaşi. Patimile 
sunt legate între ele, ca într-un lanţ. Dacă omului îi place să fie 
lacom, el are și alte patimi: gânduri desfrânate, iritare, gelozie, 
supărare; multe patimi vin după una mică. Toate se 
întrepătrund în viaţa duhovnicească! Iar când omul începe să-i 
slujească Domnului, lucrând vreo virtute, de aceasta se 
alipesc şi altele. Şi atunci toate merg altfel în viaţa omului: nu 
mai are necazuri, iar sufletul îi este liniştit. Cei mândri însă, cei 
încăpățânați și neascultători, îşi asumă o responsabilitate 
foarte mare. Ei pătimesc aici, dar şi în viaţa de apoi vor avea 
de suferit muncile iadului, focul cel veşnic. 
Întrebare: Putem cere de la Dumnezeu ca oamenii să creadă? 
Răspuns: Se poate cere ca Domnul să-l aducă la credinţă pe 
soţ, pe copil sau pe aproapele, să-i înţelepţească, să-i 
întărească. Astăzi mulţi au mintea întunecată, neînţelegând că 
Dumnezeu există și-i întreabă pe credincioși: „De ce mergi la 

biserică? De ce duci şi copiii acolo, că îi strici?”. Cei care 
pun asemenea întrebări sunt oameni nefericiţi, care nu ştiu că 
se îndreaptă spre iad, împreună cu copiii lor. Copiii acestora 
au toate şansele să ajungă criminali. Pentru că merg foarte rar 
la Biserică, nu ştiu nici o rugăciune, nu postesc şi nici nu s-au 
căit de păcate până acum. Putem să ne rugăm pentru toți 
oamenii să ajungă la cunoștința adevărului.     (va urma) 
 
 
 
 

 

†     PROGRAM  LITURGIC  † 

ZIUA ORA SLUJBE / ACTIVITĂȚI  

Miercuri 
7 noiembrie 

1700 Vecernie la Biserica „Sf. Voievozi” 

Joi 
8 noiembrie 

700 -
1100 

Utrenia și Sfânta Liturghie 

Pomenirea morților 

1700 Vecernie la Biserica „Sf. Nectarie” 

Vineri 
9 noiembrie 

1700 Taina Sfântului Maslu 

Sâmbătă 
10 noiembrie 

700  Sf. Liturghie, pomenirea morților 

1700 
Vecernie cu litie la Biserica  
„Sf. Mina”, Cartierul Tulbureni 

Duminică 
11 noiembrie 

700 Utrenia și Sfânta Liturghie 

1100 Program de bibliotecă 

1700 Vecernie  
 

Povestea micuţei gospodine 
  A fost odată o fetiţă care a crescut atât de repede mare, încât nu a 
avut timp în ultimii 18 ani să înveţe să facă mâncare. Nu se pricepea 
la absolut nimic în gospodărie, dar cele mai mari dureri de cap o 
apucau pe fetiţa devenită domnişoară, atunci când intra în bucătărie. 
„Vezi, se adresa ea cu respect unui pui uscat, dacă mă învăţa 
mama cum să mă port cu tine, acum erai foarte rumenit. Dar aşa, nu 
am deloc habar de unde îţi convine să te apuc şi să te arunc  pe 
grătar”. Cu legumele se-nţelegea mai bine de când avusese (o 
singură dată) inspiraţia să le spele şi să le îngrămădească, întregi, 
în salată. Rămase netăiate, legumele nici că se mai simţiră de 
atunci vreodată ameninţate. Ouăle erau, însă, foarte rele la vorbă. 
Nu le convenea, auzi, să se spargă mereu singure şi să nu fie 
folosite la prăjitură. Din fericire, pentru fetiţele care cresc prea 
repede, aceste lucruri sunt povestite de mamele cu experienţă 
printre rândurile cărţilor de bucate. 

 

Gura lumii 
  Doi tineri căsătoriţi şi-au făcut în casa lor o sobă. Chemându-şi 
vecinii să o vadă, aceştia au zis: „ E frumoasă, dar trebuie pusă în 
colţul celălalt”. Au stricat tinerii soba, şi chemându-şi părinţii, aceştia 
au spus: „Păcat, trebuia pusă în colţul celălalt”. Şi iar au stricat-o 
tinerii, mutând-o în colţul celălalt. Dar spre disperarea lor, alţii le-au 
zis că ar fi trebuit în ultimul colţ în care nu o puseseră. Era zadarnic, 
cărămizile se stricaseră şi soba nu mai putea fi zidită. 

…………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

Logica fizicianului Blaise Pascal 
1. Dacă nu există Dumnezeu, şi cred, nu se va întâmpla nimic.   
          Mor, şi odată cu moartea, s-a sfârşit totul. 
2. Dacă nu există Dumnezeu, şi nu cred, de asemenea nu mi se   
       va întâmpla nimic. Mor, şi odată cu moartea, s-a sfârşit totul. 
3. Dacă există Dumnezeu şi nu cred, am pierdut totul. 
4. Dacă există Dumnezeu şi cred, am câştigat totul. 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………….… 

Trei prieteni are omul 
Unul îl părăseşte când moare: AVEREA. 
Unul îl părăseşte când intră în mormânt: NEAMUL. 
Unul nu-l părăseşte niciodată: DUMNEZEU. 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

Femeia şi hoţul 
  Unei femei i s-a furat într-o seară un viţel şi rugându-se la 
Dumnezeu zicea: „Doamne, îți voi aprinde două lumânări duminică 
la biserică dacă îmi arăţi hoţul”. A doua zi în apropierea ei vede un 
urs mare cu o pulpă de viţel în gură. El era hoţul. Dar ce era mai 
dificil, era că ursul venea spre ea. Atunci, femeia zise: „Doamne, îți 
voi aprinde zece lumânări, numai alungă hoţul de aici!”. 
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